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Posiedzeniu przewodniczyli: przewodniczący komisji Marek Ziółkowski oraz zastępca 

przewodniczącego komisji Stanisław Jurcewicz.  

 

Porządek posiedzenia: 1. Wpływ ustawy refundacyjnej na sytuację branży 

farmaceutycznej. 

W posiedzeniu uczestniczyli:  senatorowie członkowie komisji: Łukasz Abgarowicz, Wiesław 

Dobkowski, Stanisław Iwan, Stanisław Jurcewicz, Kazimierz 

Kleina, Stanisław Kogut, Marek Martynowski, Jan Michalski, 

Andrzej Owczarek, Aleksander Pociej, Bogusław Śmigielski, Jan 

Wyrowiński, Roman Zaborowski, Marek Ziółkowski, 

 
 goście: 

 Ministerstwo Zdrowia: 

 podsekretarz stanu Igor Radziewicz-Winnicki, 

 dyrektor Departamentu Polityki Lekowej i Farmacji Artur 

Fałek, 

 Naczelna Izba Aptekarska: 

 prezes Grzegorz Kucharewicz, 

 wiceprezes Alina Fornal, 

 rzecznik prasowy Eugeniusz Jarosik, 

 Stowarzyszenie Go Global! Polish Pharma: 

 prezes zarządu Maciej Adamkiewicz, 

 członek Bogdan Manowski, 

 Polski Związek Pracodawców Przemysłu Farmaceutycznego: 

 prezes zarządu Cezary Śledziewski, 

 wiceprezes zarządu Piotr Błaszczyk, 

 ekspert Barbara Misiewicz-Jagielak, 

 Związek Pracodawców Hurtowni Farmaceutycznych: 

 prezes zarządu Andrzej Stachnik, 

 ekspert Marcin Ignatowicz, 

 przedstawicielka, rzecznik prasowy Pelion SA Renata 

Borkowska-Kubiak, 

 przedstawiciel, przewodniczący rady nadzorczej Neuta SA 

Tadeusz Wesołowski, 

 Związek Pracodawców Aptecznych: 

 prezes zarządu Marcin Piskorski, 

 ekspert Sławomir Frącz, 

 prawnik Wojciech Olszewski, 

 asystent Emilia Piotrowska, 



- 2 - 

 Konfederacja Lewiatan: 

 zastępca dyrektora Departamentu Prawnego Krzysztof 

Kajda, 

 Pracodawcy RP: 

 ekspert Ewa Kiersztyn, 

 ekspert Paweł Sztwiertnia, 

 Polskie Towarzystwo Farmaceutyczne:  

 wiceprezes Jan Pachecka, 

 Izba Gospodarcza „Farmacja Polska”:  

 prezes zarządu Irena Rej. 
 
 

Przebieg posiedzenia:  
Ad 1. 

 

Prezes zarządu Związku Pracodawców Hurtowni Farmaceutycznych (ZPHF) Andrzej 

Stachnik przedstawił informację na temat wpływu na branżę dystrybutorów leków ustawy 

refundacyjnej obowiązującej od 2012 r. Ustawa wprowadziła stopniowe obniżanie marży 

hurtowej z niemal 10% do 5% w roku 2014. W 2013 r. marża wynosi 6%. Zdaniem 

związku, nie pokrywa kosztów dystrybucji 68% leków refundowanych. Hurtownie szacują 

straty w 2013 r. na 88 mln zł. ZPHF zlecił firmie PwC Polska wykonanie audytu. Wyniki 

pokazują, że próg dochodowości to minimum 6,64% urzędowej ceny zbytu. 

W konsekwencji ograniczane są inwestycje, zmniejszane stany magazynowe 

i częstotliwość dostaw leków do aptek. Wraz z restrukturyzacją działalności spada 

zatrudnienie. Hurtownie przestają udzielać kredytów kupieckich aptekom, co może 

doprowadzić do likwidacji niektórych z nich. Dla pacjentów oznacza to zagrożenie 

przerwaniem ciągłości dostaw leków na receptę i trudności z ich zakupem. Z kolei 

hurtownie postawią na rentowne produkty i usługi spoza listy leków refundowanych, 

których regulowane ceny są jednymi z najniższych w Unii Europejskiej. Prezes Andrzej 

Stachnik podkreślił, że związek skupia wyłącznie polskich dystrybutorów, obejmujących 

ponad 90% rodzimego rynku. Zaapelował o uwzględnienie pogarszającej się sytuacji 

branży w najbliższej nowelizacji ustawy refundacyjnej.  

Prezes Naczelnej Izby Aptekarskiej Grzegorz Kucharewicz poparł dotychczasowe zmiany 

w ustawie refundacyjnej. Negatywnie ocenił kondycję rynku detalicznego. Wśród przyczyn 

wymienił brak prawnej regulacji liczby aptek według klucza geograficznego 

i demograficznego. W efekcie nastąpił lawinowy wzrost ich liczby, popierany również 

przez hurtownie. Prezes Grzegorz Kucharewicz zwrócił uwagę na potrzebę ściślejszego 

nadzoru nad dostawą leków do aptek wobec dużej asymetrii w ich zaopatrzeniu. Za 

zasadny uznał zakaz jakiejkolwiek reklamy aptek. Skrytykował skargę do Komisji 

Europejskiej złożoną w tej sprawie przez Konfederację Lewiatan.  

Przedstawiciel Związku Pracodawców Aptecznych Wojciech Olszewski wskazał na 

negatywne skutki zakazu: nierówne warunki konkurencji z sieciami handlowymi, wzrost 

cen produktów i brak przejrzystej oferty cenowej, uniemożliwienie stosowania 

jakichkolwiek mechanizmów wspierających sprzedaż, wątpliwości interpretacyjne 

i zwiększoną liczbę postępowań administracyjnych, prowadzonych przez inspekcje 

farmaceutyczne. 

Prezes zarządu Polskiego Związku Pracodawców Przemysłu Farmaceutycznego Cezary 

Śledziewski opowiedział się za regulowaniem wysokości marży w rozporządzeniu. Dałoby 

to większą elastyczność reagowania na zmiany na rynku niż długotrwały proces 

ustawodawczy. 

W trakcie dyskusji senatorowie pytali o próg opłacalności w dystrybucji leków 

refundowanych, bezpieczeństwo i ciągłość dostaw produktów do aptek, dostępność leków 

innowacyjnych oraz wpływ obniżenia marży na cenę końcową. 

Podsekretarz stanu w Ministerstwie Zdrowia Igor Radziewicz-Winnicki zaznaczył, że 
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polskie hurtownie odniosły sukces ekonomiczny i wyparły zagranicznych konkurentów. 

Wysoka marża dystrybucyjna pozwalała na maksymalizację zysku i intensywny, 

kosztowny marketing w postaci programów lojalnościowych. Ministerstwo postanowiło 

ukrócić nieracjonalne wydatkowanie publicznych środków na refundację. Obniżenie marży 

umożliwiło Narodowemu Funduszowi Zdrowia inwestycje w nowe technologie. Dzięki 

temu na liście leków refundowanych pojawiło się 30 innowacyjnych specyfików. Poza tym 

spadła ogólna konsumpcja leków, ale bez wpływu na zdrowie populacji. Wiceminister 

zwrócił również uwagę na narastające, wskutek braku skutecznej kontroli, zjawisko 

nielegalnego wywozu relatywnie tanich polskich medykamentów za granicę. Zarabiają na 

tym nieuczciwi hurtownicy i detaliści. Wiceminister Igor Radziewicz-Winnicki podał 

w wątpliwość słabą kondycję finansową dystrybutorów farmaceutyków. Świadczą o tym 

kosztowne przejęcia i inwestycje oraz wyniki finansowe niektórych firm, które elastycznie 

dopasowały się do zmian w prawie. Ministerstwo dostrzega problem czasowego niedoboru 

leków w aptekach i podejmuje działania zaradcze. Doprecyzowania wymaga także pojęcie 

reklamy, co zlikwiduje patologie związane np. ze zmianą nazwy apteki. Mimo trwania 

konsultacji społecznych w sprawie projektu nowelizacji ustawy refundacyjnej resort 

wyklucza wzrost marży hurtowej na etapie przedłożenia rządowego. Nie zamyka to jednak 

drogi do zmian w trakcie prac parlamentarnych.  
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